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BRZOPOTEZNI  TURNIR  VELEMAJSTORA  1983. GODINE 

 

Drugi veliki brzopotezni turnir u Herceg-Novom održan je 1983. 
godine. Bio je u neku ruku nastavak velikog velemajstorskog 
turnira u Nikšiću.  
 
U to vrijeme Sovjetska šahovska federacija bojkotovala je 
nastupe Viktora Korčnoja zbog toga što je emigrirao iz SSSR-a i 
nastanio se u Švajcarskoj. Sovjetski šahisti nijesu smjeli 
nastupati na međunarodnim turnirima na kojima je pozvan Korčnoj, 
a bez Sovjetskih šahista, šahovski turniri bili su male jakosti. 
Protiv te zabrane ustali su svi svjetski šahovski asovi. 
 
Organizatori turnira u Nikšiću uspjeli su okupiti svjetsku 
šahovsku elitu i dovesti Korčnoja. To je bio presedan, ali i 
početak novih odnosa među šahistima.  
 
Veliku ulogu u pomirenju sovjetskih igrača i Korčnoja imao je 
Šahovski savez Jugoslavije, Svetozar Gligorić, književnik Brana 
Crnčević i mnogi drugi.  
 
Na turniru su svi učesnici potpisali peticiju kojom pozivaju 
Svjetsku i Sovjetsku šahovsku federaciju da učini sve na 
pomirenju šahista i odbacivanju politike iz šaha.  
 
Razgovori u Nikšiću nisu bili dovedeni do kraja, pa je 
dogovoreno da se nastave u Herceg-Novom gdje će se održati 
brzopotezni turnir. 
 
Za učešće na turniru u Herceg-Novom odlučili su se: Gari 
Kasparov, Mihail Talj, Boris Spaski, Viktor Korčnoj, Jan Timan, 
Đula Saks, Bert Larsen, Božidar Ivanović, Ljubomir Ljubojević. 
 
Pored učesnika turnira u Herceg-Novi su doputovali predstavnici 
Sovjetske šahovske federacije, Brana Crnčević, Milunka Lazarević 
i drugi. 
 
Herceg-Novi se pripremio da ova velika šahovska predstava bude 
dobro organizovana i da se pored šahovske postignu i ostali 
ciljevi ove priredbe. 
 
U tome se potpuno uspjelo. 
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Najjaci turnir odrzan na tlu Crne Gore, Niksic 1983. 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
B.Spaski daje na potpis 

peticiju B.Larsenu. 

 

Jos su vjerovali u „gens 

una sumus“ 
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„Niksic 83“, najjaci turnir odrzan u Crnoj Gori 

 

Brzopotezni turnir u Herceg-Novom bio je svojevrsna šahovska 
predstava. Ivan Huić imao je obavezu da otvori turnir i podijeli 
učesnicima po završetku nagrade. Govorio sam o Herceg-Novom, 
podsjetio na brzopotezni turnir 1970. godine, na posjete 
velikana šaha našem gradu, Klubu, i poželio im ugodan boravak u 
Herceg-Novom.  
 
Turnir je održan u prostorijama hotela „Plaža“. Organizacija je 
bila veoma dobra. Po završetku organizovana je za učesnike 
turnira i pratnju večera u hotelu „Topla“. 
 
Tokom večere i poslije nje vođeni su intenzivni razgovori naših 
predstavnika, koje je predvodio Brana Crnčević književnik, i 
predstavnika Sovjetske šahovske federacije. 
  
Razgovori su uspješno dovedeni do kraja i postignut je dogovor o 
ukidanju zabrane nastupa Sovjetskih šahista na turnirima gdje 

igra Korčnoj. Tako da je uz veoma značajnu šahovsku 
manifestaciju, postignut vrijedan dogovor zaraćenih strana, 
značajan za svjetsku šah. 
 
Za večerom je atmosfera bila prijatna. Sjedio sam između Borisa 
Spaskog i Milunke Lazarević. Milunka je daleke 1954. godine bila 
učesnik Zonskog turnira koji je održan u Herceg-Novom. Podsjetio 
sam je na te dane. Te godine smo se upoznali i često igrali šah 
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u restoranu hotela „Boka“. Sjećala se boravka u Herceg-Novom te 
godine. No meni je to poznanstvo ostalo u dubljem sjećanju. 
Odigrali smo dosta partija. Pružao sam otpor i pokazao da znam 
igrati šah, ali nisam uspio da je pobijedim. Milunka je u to 
vrijeme bila jedna od najboljih jugoslovenskih šahistkinja. 

 

Sa otvaranja brzopoteznog turnira 1983. godine u Herceg-Novom 

 
Na slici s lijeva na desno: 

Obrad Manojlovic, Dimitrije Bjelica, Ivan Huic 

Ispred: Marko Katanic - član uprave Sah kluba i Gari Kasparov 

 

 

 
Susret Kasparova i Korcnoja Na slici pored 

Korcnoja i Kasparova za stolom sjedi Branko Pejovic 



 65

 

Turnir je igran u dva kruga. Najveći interes je bio za igre 
Kasparova. Mnogi su skupljali autograme od velemajstora. 

 

 

Tabela brzopoteznog turnira u Herceg-Novom 1983. godine 

 
 

Pored novčanih nagrada učesnicima su uručeni i prigodni pokloni 
suvenirskog značaja. 
 
Za vrijeme večere Ljubo Pavlović, direktor hotela „Topla“ 
ponudio je Spaskom besplatni boravak od nedelju dana u hotelu 
„Topla“, što je Spaski prihvatio. 

 
Spaskog je interesovalo gdje i kada može igrati tenis. U to 
vrijeme u Herceg-Novom je bio teniski teren kod hotela „Igalo“ i 
dva terena u Kumboru. Objasnio sam Spaskom gdje se nalazi teren 
i pitao ga kad želi igrati, kako bi mogao koristiti termine koji 
njemu odgovaraju. 
 
Spaski je dolazio na tenis u pratnji supruge i malog sina. Dobro 
je igrao tenis, kao i njegova supruga. Nije volio igrati na 
poene. U toku boravka u Herceg-Novom svakog dana je igrao tenis. 
 


